



# 全球化与市场开放中的 中国企业案例研究

# CHINESE FIRMS IN THE ERA OF GLOBALISATION



主编 王巍 (WANG Wei)  
余曦 (Jean-François HUCHET)

# 全球化与市场开放中的 中国企业案例研究

---

# CHINESE FIRMS IN THE ERA OF GLOBALISATION

---

主编 王巍 (WANG Wei)  
余曦 (Jean-François HUCHET)

## **图书在版编目 (CIP) 数据**

全球化与市场开放中的中国企业案例研究/王巍, 余曦著.  
北京: 中国发展出版社, 2008.9  
ISBN 978-7-80234-263-7

I. 全… II. ①王… ②余… III. 企业经济—经济发展—  
案例—研究—中国 IV. F279.2

中国版本图书馆 CIP 数据核字 (2008) 第 129578 号

**书名:** 全球化与市场开放中的中国企业案例研究

**著作责任者:** 王巍 余曦

**出版发行:** 中国发展出版社

(北京市西城区百万庄大街 16 号 8 层 100037)

**标准书号:** ISBN 978-7-80234-263-7/F · 768

**经 销 者:** 各地新华书店

**版式设计:** 北京飞亚景文化传播有限公司

**印 刷 者:** 北京大地印刷厂

**开 本:** 670 × 990mm 1/16

**印 张:** 19.5

**字 数:** 270 千字

**版 次:** 2008 年 9 月第 1 版

**印 次:** 2008 年 9 月第 1 次印刷

**定 价:** 45.00 元

**联系电 话:** (010) 68990630 68990692

**购 书 热 线:** (010) 68990682 68990686

**网 址:** <http://www.develpress.com.cn>

**电 子 邮 件:** [bianjibu16@vip.sohu.com](mailto:bianjibu16@vip.sohu.com)

---

**版权所有 · 翻印必究**

本社图书若有缺页、倒页, 请向发行部调换

# 前 言

本论文集所收论文，选编自 2005 ~ 2006 年度欧盟小项目便捷基金支持的国际合作研究课题“全球化与市场开放对企业的影响——中国案例研究”。该课题由中国社会科学院世界经济与政治研究所副研究员王巍女士和法国当代中国研究中心主任余曦博士共同主持，参与课题研究的中欧学者超过 60 人，课题组主要成员包括中国学者 8 人，即中国社会科学院世界经济与政治研究所鲁桐研究员、康荣平研究员和王巍副研究员，中国企业管理科学基金会副会长、清华大学经济管理学院潘承烈教授，国务院发展研究中心企业研究所李兆熙副所长，中国科学技术促进发展研究中心孔欣欣副研究员，中南财经政法大学 MBA 学院院长汪海粟教授，中山大学广东发展研究院院长丘海雄教授等。欧盟方面学者 10 人，即法国当代中国研究中心主任 Jean-François HUCHET（余曦）研究员、法国巴黎第三大学 Xavier RICHET 教授、法国预测与国际信息研究中心 Françoise LEMOINE 研究员、法国发展研究院 Rigas ARVANITIS 研究员，法国里昂第三大学 Jean RUFFIER 教授，法国马赛商学院王华助理教授，法国国家科研中心 Joel RUET 研究员，英国伦敦经济学院 Athar HUSSAIN 教授，西班牙巴塞罗那大学 Benjamin BASTIDA 教授和 Maria-Teresa VIRGILI 教授等。

该课题是在中国逐步融入经济全球化的大背景下设立的，课题内容主要分为三大部分：企业的宏观政策环境，企业的技术进步与科技创新以及公司治理。其目的是透过中国近 30 年的经济改革与高速发

展，了解、研究、分析中国企业的进程和全球化、市场开放对中国企业的影响，为深入分析和日后的比较研究奠定基础。课题组在 2005~2006 年期间走访了多个企业、政府管理部门和学术团体，获取了大量关于企业微观层面的第一手研究资料。同时，由于课题设计框架、讨论等都是由中欧学者长期合作完成，双方的认识角度和分析方法互相补充，使本课题的研究独具国际特色，为此类研究提供了分析与研究的不同视野。

本论文集是课题组在 2005~2006 两年里研究成果的部分展示和总结，从长远合作角度看，还只是中欧学者合作的基础内容部分，上述课题组主要成员在此基础上仍在继续进行新的延展课题合作和国际比较。目前正在的相关课题有《中国企业的产业集群发展和技术创新》和《市场开放条件下的中印企业发展比较研究》等。后续成果将会陆续出版。

本论文集虽为集体研究成果，但各篇文章均为作者个人分别独立（或合作）写作完成，故文责由各篇文章署名作者自负。

在此，课题组全体成员向给予我们课题研究大力支持的中国社会科学院世界经济与政治研究所、法国当代中国研究中心、中南财经政法大学 MBA 学院、中山大学广东发展研究院、欧盟小项目便捷基金、法国驻华使馆经济处、文化处、法国驻广州总领馆等单位表示感谢。对参加我们课题访问、讨论和国际研讨会的所有中外学者表示感谢。同时，特别感谢中国语言文化大学王旭老师、北京第二外国语学院徐潇潇同学在研究成果翻译和文献资料整理方面承担的大量工作。感谢中国发展出版社对本论文集的出版给予的大力支持。

王巍 余曦  
2008 年 6 月于北京

## **Foreword**

This volume is based on the research project of “Globalisation and Market Opening and Its Impacts on National Firms: China Cases”, which was carried out during 2005 ~ 2006 under the Small Project Facilities Program, funded by the European Union. This project was coordinated by Ms. WANG Wei, associate professor of Institute of World Economics and Politics (IWEP) of Chinese Academy of Social Sciences (CASS) in Beijing and Dr. Jean-François HUCHET, director of French Center for Research on Contemporary China (CEFC) in Hong Kong. The core group of scholars working on this program includes 8 chinese scholars and 10 European scholars ( though nearly 60 scholars in total have collaborated to this research program), i. e. Dr. LU Tong, Mr. KANG Rongping and Ms. WANG Wei, from IWEP-CASS; Prof. PAN Chenglie, from China Management Science Foundation and Tsinghua University; Mr. LI Zhaoxi, from Development Research Center of State Council; Dr. KONG Xinxin, from Chinese Academy of Sciences and Technology for Development; Prof. WANG Haisu, from Zhongnan University of Economics and Law; Prof. QIU Haixiong, from Sun Yat-sen University; Dr. Jean-François HUCHET, from CEFC, Prof. Xavier RICHET, from University Sorbonne Nouvelle of Paris 3; Ms. Françoise LEMOINE, from Research Center of Perspectives and International Information (CEPII), France; Dr. Rigas ARVANITIS, from Institute of Research and Development (IRD),

France ; Prof. Jean RUFFIER , University of Lyon 3 ; Dr. WANG Hua , from Euromed Business School of Marseille , France ; Dr. Joel RUET , from National Research Center of France ( CNRS ) ; Prof. Athar HUSSAIN , from London School of Economic ; Prof. Benjamin BASTIDA and Prof. Maria-Teresa VIRGILI , from University of Barcelona .

The research aims at evaluating the impact on chinese enterprises of the opening of the domestic market following World Trade Organisation ( WTO ) agreements and recent evolution on Foreign Direct Investment ( FDI ) policies. The research program has focused on three main field :

- ① The impact on industrial policy and the relationship between the economic administration and firms ;
- ② The impact on the corporate governance of industrial groups ;
- ③ Technological catching-up and emancipation .

Our analyses are based on the interviews with enterprise managers , government officials and related scholars during the years of 2005 and 2006 in China where we had obtained great amount of firsthand information and documentation . Meanwhile , all of the papers as well as the framework of the book were the result of a long-term academic cooperation between EU and China with the same group of researchers . It brings a mix of different thinking style and a comparative perspective .

This volume is part of a broader research program of the group . Two related projects are currently undertaking by the same group of researchers . One is on *The comparative studies on enterprises development between China and India* and another is *Industrial Clusters and Chinese Enterprise R&D Innovation* . A publication is currently planned on these subjects for 2009 .

Although this volume is the result of a joint research made by a group of researchers , each paper has been written by a single author . the responsibility of the content of each paper rests on individual author .

Jean-François HUCHET

WANG Wei

# Acknowledgement

On behalf of the research group we would like to convey our greatest thanks to the following institutions which gave us great support to our project: Institute of World Economics and Politics of Chinese Academy of Social Sciences; MBA School of Zhongnan University of Economics and Law; Sun Yat-sen University; EU Small Project Facilities Programme; French Center for the Research on Contemporary China; Department of Economy and Commerce of French Embassy in Beijing; Department of Culture and Scientific Cooperation of French Embassy in Beijing; General Consulate of France in Guangzhou, etc. We are grateful to those scholars who had participated our interviews, discussions and the international conference. We would also thank Prof. WANG Xu, from Beijing Language and Culture University; Miss XU Xiaoxiao, from Beijing International Studies University, for their contribution to translating and documentation. Special acknowledgement to China Development Press which helps us a lot for the publication.

Jean-François HUCHET  
WANG Wei

# 目 录

## Content

<b>前言</b> .....	王巍 余曦	(1)
<b>Foreword</b> .....	by Jean-François HUCHET and WANG Wei	(3)
<b>Acknowledgement</b> .....	by Jean-François HUCHET and WANG Wei	(5)
<b>中国式管理初探(代序)</b> .....	潘承烈	(1)
<b>全球化对中国企业的影响</b> .....	王巍 余曦	(13)
引言 .....		(13)
一、产业政策、政企关系对企业的影响 .....		(15)
二、公司治理对企业的影响 .....		(16)
三、技术跟进与科技创新能力的释放 .....		(18)
<b>中国中小企业的经营环境</b> .....	李兆熙	(21)
一、中国中小企业的划分标准 .....		(21)
二、中国中小企业的发展状况 .....		(22)

1. 中小企业对国民经济的贡献	(22)
2. 中小企业的地区分布状况	(22)
3. 中小企业已经成为吸纳就业的主渠道	(22)
<b>三、支持中小企业发展的政府管理、法律和政策体系</b>	<b>(23)</b>
1. 中小企业的政府管理机构	(23)
2. 中小企业基本法律	(23)
3. 中小企业政策体系	(23)
<b>四、中小企业和私营经济发展需要解决的问题和政策建议</b>	<b>(26)</b>
1. 外部治理环境(经营环境)需要解决的问题	(26)
2. 改善中小企业和私营企业经营环境的政策建议	(27)
3. 改进中小企业内部治理需要解决的问题	(28)
4. 改进中小企业内部治理的政策建议	(29)
<b>对提高中国企业创新能力的几点认识</b>	<b>孔欣欣 鲁桐 (31)</b>
一、充分鼓励和培养企业自主创新能力的问题	(31)
二、着力营造信息通畅、公平有序的竞争环境	(33)
三、提高消化吸收能力,加强知识产权保护力度	(34)
四、深入开展创新体系的研究	(35)
<b>反思中国的公司治理改革</b>	<b>王巍 (36)</b>
一、回顾国际背景,探讨英美公司治理模式统领世界的缘由	(37)
二、质疑趋同理论,公司治理模式应多样化并存	(38)
三、正确审视企业定位,把社会责任归还社会	(41)
四、谨防食洋不化,注重建设具有中国特色的公司治理模式	(43)
<b>国家创新体系与中国企业的合作创新</b>	<b>孔欣欣 (44)</b>
一、从国家创新体系视角看企业创新	(44)
二、中国企业的合作创新:若干案例	(46)
三、政府在促进企业合作创新中的作用	(48)

**武汉锅炉集团公司的创新经验 ..... 汪海粟 韩刚 (51)**

一、调整结构,开辟发展新天地 .....	(52)
1. 调整技术结构——成立一个高科技公司,为公司发展构筑 四个平台 .....	(52)
2. 调整产品结构,实现向环保新能源产品转变 .....	(52)
3. 调整产权结构,建立三大生产基地,扩充生产能力 .....	(53)
二、整合生产力资源,优化生产管理,释放生产能力 .....	(53)
1. 整合生产力资源,直接释放生产能力 .....	(53)
2. 把科学管理与艺术管理辩证地结合起来,提高管理效率, 推动发展 .....	(54)
三、用企业文化推进管理,促进发展 .....	(55)
附:武汉锅炉集团子公司——武汉蓝翔能源环保 科技公司创新纪实 .....	(55)

**武汉马应龙药业集团的国际化道路  
和产品创新 ..... 汪海粟 韩刚 (59)**

一、中成药国际化 .....	(60)
1. 中成药国际化的主要障碍 .....	(60)
2. 马应龙中成药进入国际市场的现状及做法 .....	(61)
3. 马应龙中成药国际化的前景分析 .....	(63)
二、产品研发与技术创新 .....	(64)
1. 马应龙公司产品研发的基本情况 .....	(64)
2. 提升产品研发实力的资本运作途径 .....	(65)
3. 马应龙产品研发模式的几点启示 .....	(67)

**武汉事达电气公司的成长与技术进步 ..... 康荣平 (68)**

一、概况 .....	(68)
1. 地区背景 .....	(68)
2. 行业背景 .....	(69)

二、成长历程与所有制变革.....	(69)
三、技术进步.....	(71)
<b>比亚迪的成功之路和未来隐忧.....</b>	<b>康荣平 柯银斌 (73)</b>
一、企业成长的历程.....	(74)
1. 初创期,1995 ~ 1997 年 .....	(74)
2. 高速成长,1998 ~ 2002 年 .....	(76)
3. 多元化发展,2003 年至今 .....	(77)
二、企业战略的成功因素.....	(78)
1. 技术积累,把握时机,低位切入 .....	(78)
2. 工艺创新,化比较优势为竞争优势 .....	(79)
三、进入轿车整车制造领域的简要分析.....	(80)
1. 比亚迪做出进入汽车行业的战略决策仓促 .....	(80)
2. 关于电池与汽车之间的协同效应 .....	(81)
3. 比亚迪进入汽车行业的能力不足 .....	(81)
<b>西樵纺织产业集群创新的案例研究 .....</b>	<b>丘海雄 崔强 (83)</b>
一、西樵产业集群的发展历史 .....	(83)
二、创新中心的起源和功能 .....	(84)
1. 创新中心的起源 .....	(84)
2. 创新中心的结构、功能及绩效 .....	(85)
三、创新中心的相关行动者 .....	(87)
1. 地方政府 .....	(87)
2. 同业商会 .....	(87)
3. 大学和科研机构 .....	(88)
4. 其他机构 .....	(88)
5. 企业 .....	(88)
四、创新中心存在的问题及发展趋势 .....	(92)
1. 存在问题 .....	(92)

2. 发展趋势 .....	(92)
五、总结与讨论.....	(93)

## 吉利汽车的创新之路

——从产品设计架构的视角进行分析 ..... 王 华 (95)

一、草根企业家所领导的民营企业 .....	(97)
二、超越壁垒 .....	(99)
三、产品设计架构创新和公司间的关系 .....	(101)
1. 吉利汽车的“准开放式架构” .....	(101)
2. 核心部件:从市场交易(arm's length transaction)到垂直整合 (vertical integration) .....	(103)
3. “准开放式架构”下的供应商的选择 .....	(105)
四、结论 .....	(112)

从方太案例看家族企业不等于家族管理 ..... 王 巍 (116)

## Globalisation and Its Impact on National

Firms in China ... by Jean-François HUCHET and WANG Wei (120)

1. The impact on industrial policy and the relationship between the economic administration and firms .....	(121)
2. The impact on the corporate governance of industrial groups ...	(122)
3. Technological catching-up and emancipation .....	(124)

Corporate Governance of Chinese Enterprises ... by LI Zhaoxi (127)

1. The system preconditions for the establishment of corporate governance in chinese enterprises .....	(127)
(1) Laws and regulations .....	(127)
(2) Policies for improving corporate governance .....	(128)

(3) The reform of state-owned enterprises and multi-ownership .....	(128)
2. The corporate governance and supervision of large state-owned enterprises .....	(129)
(1) The measures adopted by the State-Owned Assets Supervision and Administration Commission (SASAC) of the State Council to push reforms in large state-owned enterprises .....	(129)
(2) Large state-owned and state-run enterprises should improve corporate governance .....	(129)
(3) Governmental supervision on large state-owned enterprises ...	(131)
(4) National capital budget and its dividend policy .....	(131)
3. The governance of listed companies .....	(132)
(1) General introduction .....	(132)
(2) How to solve these problems .....	(136)
4. Improving corporate governance in China .....	(136)
5. The structural problems of corporate governance in chinese enterprises .....	(139)
(1) Dual boards system in chinese enterprises choice of corporate governance—board of directors as well as board of supervisors .....	(139)
(2) Historical origins and problems .....	(141)
(3) Compare the board system in two legal systems .....	(141)

## Rethinking of Corporate Governance

**Reform in China .....** by WANG Wei (146)

1. Introduction .....	(147)
2. The international background against the worldwide dominance of the Anglo-Saxon model of corporate governance .....	(148)
3. Monotony is questionable, and diversity is the answer .....	(150)
4. Redefining corporate position and letting society do what it is supposed to do .....	(154)

5. Developing the chinese way of corporate governance ..... (156)

## **The Governance and Performance of National Significant Technologies ..... by KONG Xinxin (159)**

1. Introduction ..... (159)

2. Analytic framework ..... (160)

3. Historical evolution of the governance of national significant technologies and problem analysis in China; cases from the 12 significant science and technology specific projects ..... (167)

4. Policy implications ..... (173)

## **Traditional Manufacturing Industry**

### **Innovation Dynamics ..... by KONG Xinxin and HUANG Can (174)**

1. Introduction ..... (174)

2. High growth and innovation dynamics of China's textile industry ..... (177)

(1) Overall growth and global status of China's textile industry ... (177)

(2) Technology importation and technology alteration ..... (179)

(3) Technology progress and the accumulation of innovation capabilities ..... (181)

(4) Competition and industrial clusters ..... (183)

(5) The role of government in industrial innovation ..... (183)

3. Total factor productivity and labor productivity growth in chinese textile industry ..... (183)

(1) Model for TFP calculation ..... (185)

(2) Data ..... (185)

(3) Estimation and result ..... (186)

4. From production driven to innovation driven of chinese textile industry: bottleneck analysis ..... (189)

(1) Structural problems and the international competitiveness ...	(189)
(2) Internal R&D efforts need to be much improved ..... ....	(191)
(3) Lack of endogenous innovation capabilities and core technologies ..... ....	(192)
(4) Low informatics level and weak quick response capabilities ...	(194)
(5) Conclusions and policy implications ..... ....	(196)

**Overseas Development by  
Chinese Enterprises ..... .... by KANG Rongping (198)**

1. The impetus to explore foreign market .....	(198)
2. Phases of chinese overseas enterprises development .....	(199)
3. The theoretical discussion on overseas endeavours by Chinese enterprises .....	(202)
(1)The drawback of mainstream theory about multinationals ...	(202)
(2) Multinationals in the age of globalization .....	(202)
(3) Late comers .....	(204)
4. Case studies .....	(205)
(1) Wanxiang Group .....	(206)
(2) Haier .....	(207)

**China Textile in Global Value Chain ... by Jean RUFFIER (210)**

1. China in textile global value chains .....	(213)
2. Governance and earnings distribution in global value chains : Borders of Uruguay Rio Oranges .....	(214)
3. Global chain governance types .....	(215)
4. Results .....	(216)

**Analysis on Clusters Innovation——Textile Industry  
of Xi Qiao ..... .... QIU Haixiong and CUI Qiang (218)**

1. Issue under the research .....	(219)
2. Theory review .....	(219)
(1) Transformation of technical innovation research pattern .....	(219)
(2) Concept and types of cluster innovation .....	(220)
(3) Demonstration research of cluster innovation .....	(221)
3. Method of the research .....	(222)
4. Results of the research .....	(223)
(1) Development history of the industry cluster of Xi Qiao .....	(223)
(2) The origin and function of the innovation center .....	(223)
(3) Relative actors of the innovation center .....	(227)
(4) Problems and development trend of the innovation center .....	(230)
(5) Conclusion and discussion .....	(232)

**Family Business is unequal to  
Family Management .....** by WANG Wei (236)

**The Chinese Automobile Industry :  
Cooperation and Growth .....** by Xavier RICHET (242)

1. Introduction .....	(242)
2. Cooperation and competition .....	(245)
3. The growth of the automotive sector in China .....	(248)
4. Import substitution strategy in China: an industrial base for further developments .....	(251)
5. FDI in China: a dualistic or an integrating model .....	(253)
6. Industrial districts and supply chains in China .....	(256)

**A Successful JV of a Multinational with a City Authority ( Zhongshan,  
Guangdong ) .....** by Rigas ARVANITIS and Jean RUFFIER (261)